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منابع آبی زیرزمینی و نیز آب پشت سدها در استان تهران 
در حالی کاهش داشته است که پس از گذشت حدود یک 
ماه و نیم از پاییز خبری از بارش های قابل توجه نیســت.
به گزارش مهر، منابع آبی سطحی و مخازن آب زیرزمینی 
در اســتان تهران در وضعیت مناســبی قرار ندارند و نبود 
بارش در پاییز ســبب کاهش میزان آب سدهای پنجگانه 
تأمین آب این اســتان شده اســت.با وجود آنکه در فصل 
بارش قرار داریم، اما خبری از بارش نبوده و هنوز بسیاری 
از چشــمه ها، رودخانه ها، سراب ها و منابع آبی دبی زیادی 
ندارند و آب پشت سدها نیز به کمترین میزان خود رسیده 

است.
مدیــر بهره بــرداری آبفای جنوب شــرق اســتان تهران 
در گفتگــو با خبرنگار مهر خواســتار همراهی مردم برای 
پایداری تأمین آب در جنوب شــرق اســتان تهران شد و 
افزود: با توجه به کم بارشــی طی دو سال اخیر باید صرفه 
جویــی در مصرف آب بیش از پیش مورد توجه قرار گیرد.
وی افزود: با توجه به شرایط منابع زیرزمینی تأمین کننده 
آب نیاز اســت، مردم مصرف خود را مدیریت و دست کم 

۲۵ درصد صرفه جویی کنند.
علی ولی بغدادی از کاهش ذخایر اســتراتژیک سد ماملو 
خبر داد و افزود: اکنون وضعیت مناســبی در این خصوص 
نداریم، در سال های پر بارش ۳۰ تا ۳۵ درصد از آب مورد 
نیاز چهار شهرســتان ورامین، پیشوا، قرچک و پاکدشت از 
سد ماملو تأمین می شود و حدود ۶۵ الی ۷۰ درصد مصرف 
این شهرســتان ها از منابع آب زیرزمینی برداشت می شود 
و الان حدود ۱۵ درصد از آب مصرفی چهار شهرســتان از 
سد ماملو تأمین شــده و مابقی آن از منابع آب زیرزمینی 

تأمین می شود.
معاون بهره برداری و توســعه آبفای جنوب شــرق استان 
تهــران در گفتگو بــا خبرنگار مهر با بیــان اینکه جنوب 

شــرق استان تهران شامل چهار شهرستان، ۹ شهر و ۱۴۰ 
روســتا است، اظهار داشت: در حال حاضر در سومین سال 
خشکســالی متوالی قرار داریم، که این خشکســالی تأثیر 
بدی روی میزان آب های سطحی پشت سدها و نیز میزان 
آب های زیرزمینی داشته است و با توجه به حجم مخازنی 
که ما داریم، به ناچار مجبوریم، از کلیه ظرفیت های موجود 

در شهرستان ها استفاده کنیم.
محمــد پناهی امام گفت: ما به فضــل خداوند و همراهی 
مردم توانستیم، از تابستان سال جاری بدون هیچ وقفه ای 
در آبرســانی عبور کنیم، اما برای پاییز امسال نکات بسیار 
مهمی را باید در نظر داشــته باشیم، کلیه تدابیر مدیریت و 
متعادل سازی فشــار را در شهرها در نظر گرفته ایم، اما از 

مشترکین خواهش می کنیم، مانند تابستان با ما همکاری 
کنند.این مســئول گفت: هر شهرستانی که وضعیت سفره 
زیرزمینی آن پایین تر باشد، وضعیت بحرانی تر دارد، در حال 
حاضر شهر پاکدشــت به سبب اینکه سفره آب زیرزمینی 
اش دچار افت بیشتر و فقیرتر شده دچار مشکلات بیشتری 
اســت.وی از مردم خواست، با کاهش ۲۵ درصدی مصرف 
به مجموعه آبفا برای عبور از پاییز امســال کمک رســانی 
کنند و گفت: از شــهرداری و دیگر مجموعه های خدمات 
رسانی نیز می خواهیم، که در آبیاری ها و دیگر مصارفشان 

کمک آبفا کنند.
بر اســاس این گزارش، بیماری خشکســالی چندین سال 
اســت، گریبان کشور و از جمله اســتان تهران را گرفته و 

هر ســال نیز پیش رونده می شود و به عقیده کارشناسان 
صرفه جویی تنهــا راه عبور از این تنش آبی اســت، یک 
کارشــناس آموزش همگانی آبفا در گفتگو با خبرنگار مهر 
با اشاره به اینکه بیشــترین مصرف آب خانگی در قسمت 
اســتحمام است، اظهار داشــت: دو تا راهکار ساده و مهم 
به مشترکین گرامی پیشــنهاد می دهیم، که اولین راهکار 
اســتفاده از ابزار کاهنده مصرف آب است، که تا ۵۰ درصد 
مصرف را کاهش می دهد.فراز افزود: کاهش زمان استحمام 
حتی به میزان دو دقیقه می تواند، ۶۰ لیتر کاهش مصرف 
آب را داشــته باشیم و این میزان را صرفه جویی کنیم، باز 
نبودن شیر آب هنگام استفاده، پرهیز از شستشوی خودرو 
و حیاط و استفاده از فلاش تانک کم مصرف از دیگر موارد 

کارشناسان برای صرفه جویی در مصرف آب است.
این کارشــناس گفت: با باز ماندن تنها یک دقیقه شیر آب 
۱۵ لیتــر آب هدر می رود، شستشــوی حیاط یا پارکینگ 
به مدت ۲۰ ســبب هــدر رفت ۴۵۰ لیتر آب می شــود، 
که معادل مصرف روزانه ســه نفر در شــبانه روز اســت.
وی گفــت: مردم ۲۵ درصد صرفــه جویی در مصرف آب 
داشــته باشند.برای اینکه شرایط از این بدتر نشود و سطح 
آب های زیرزمینی و منابع سدها پایین تر از این نرود، باید 
راهکاری اندیشید، از آنجایی که وضعیت بارش ها در اختیار 
ما نیســت تنها راهکاری که می ماند این اســت که میزان 
برداشــت ها را مدیریت کنیم و ایــن مدیریت هم نیازمند 
همراهی و همــکاری بخش های مختلــف از جمله جهاد 
کشاورزی، سازمان صنعت، معدن و تجارت، محیط زیست، 
آب و فاضلاب و سایر دســتگاه ها و البته مردم است.بدون 
آب ســدهای پنجگانه و منابع آب زیرزمینی منبع دیگری 
برای تأمین آب استان تهران وجود ندارد و طبعاً در این راه 
همراهی یکایک ما شهروندان در قبال مصرف بهینه آب و 

جلوگیری از صرفه جویی اهمیت بسیار زیادی دارد.

1241 واحد صـنعتی مرکزی حال منابع آبی استان تهران خوب نیست
پایش زیست محیطی شدند

 سرپرســت اداره کل حفاظت محیط زیســت اســتان مرکزی با بیان اینکه 
۱۲۴۱ واحد صنعتی این اســتان از ابتدای سال جاری تاکنون پایش زیست 
محیطی شــده اند، گفت: در راستای پایش های صورت گرفته، ۱۲۹ اخطاریه 
رفع آلودگی صادر شــده است. همچنین تعدادی از واحدهای صنعتی استان 
نیز به دلیل رعایت نکردن قوانین و مقررات زیست محیطی و تداوم آلودگی، 
به مقام قضایی معرفی شدند.به گزارش خبرنگار ایلنا، سید مهدی مصطفوی 
افزود: تشدید پایش شبانه صنایع برای مقابله با آلودگی هوا در نیمه دوم سال 
تشدید شده و گشت و پایش های زیست محیطی در ساعات غیراداری و شب 
هنگام انجام می شود.وی ادامه داد: در این پایش ها وضعیت آلایندگی هوا به 
لحاظ کارکرد صحیح و کامل بودن سیســتم های کنترلی بررسی می شود و 
وضعیت خروجی پســاب، فیلتراسیون، سیستم پایش آنلاین، نحوه مدیریت 
پســماند و خود اظهاری واحدهای صنعتی و تولیدی نیز مورد بررســی قرار 
می گیرد.سرپرســت اداره کل حفاظت محیط زیســت استان مرکزی اظهار 
داشــت: پیشگیری و جلوگیری از هرگونه آلودگی و همچنین آلایندگی های 
محیط زیســتی، جزء وظایف ســازمان حفاظت محیط زیست استان است.

مصطفوی تصریح کرد: شناسایی و برخورد با صنایع آلاینده محیط زیست و 
جلوگیری از تخلف در خارج از ساعت های اداری، ارتقای کیفی شاخص های 
زیست محیطی واحدهای تولیدی و خدماتی در استان و انجام اصلاحات لازم 
و جلوگیری از آلودگی های زیســت محیطی از اهداف اجرای این طرح است.

وی بیان داشــت: برای داشتن هوایی پاک تنها وضع قانون کفایت نمی کند، 
و حرکت سریعتر در این مسیر نیازمند عزم جدی تمامی دستگاه ها است. در 
این راســتا باید بستر مناســب اجرای این قوانین فراهم شود و در این میان 

مشارکت مردم نیز از اهمیت ویژه ای برخوردار است.

شناسایی۳41 معتاد متجاهر در خراسان  شمالی
دبیر شــورای مبارزه با مواد مخدر خراســان شــمالی گفت: ۳۴۱ نفر معتاد 
متجاهر در اســتان شناسایی شــد که از این تعداد ۵۴ نفر را بانوان تشکیل 
می دهند.به گزارش ایلنا از خراســان شمالی، ابوالحسن نجفی اظهار داشت: 
این آمار بدون احتســاب شهرستان شــیروان است و تاکنون آماری از تعداد 
معتادان متجاهر این شهرستان ۱۵۷ هزار نفری  ارایه نشده است.وی افزود: 
براســاس آمار ارایه شده از ســوی فرمانداری ها، شهرستان ۲۳۳ هزار نفری 
بجنورد با ۱۷۴ نفر بیشترین تعداد معتاد متجاهر استان را دارد.نجفی ادامه 
داد: شهرســتان رازوجرگلان با ۶۴ نفر، فاروج با ۶۱ نفر، اســفراین با ۱۸ نفر 
و مانه و ســملقان با ۱۶ نفر بعد از بجنورد به ترتیب بیشــترین تعداد معتاد 
متجاهــر را دارند.وی با تاکید بر اینکه ســاماندهی معتادان متجاهر نیازمند 
آمار دقیق اســت، خاطرنشان کرد: آســیب اعتیاد با این گستردگی نیازمند 
برنامه ریزی اســت بنابراین در گام نخســت باید آمــار و اطلاعات دقیق از 
شــمار معتادان، معتادان متجاهر، ابتدا به مصرف و مستمر در حال مصرف 
بدست آورد.دبیر شــورای مبارزه با مواد مخدر خراســان شمالی ادامه داد: 
همچنین پس از ساماندهی و درمان باید به تداوم بهبودیافتگی توجه کرد به 
گونه ای برای جلوگیری از بازگشــت دوباره وی به دام اعتیاد نیازمند اتصال 
بهبودیافتگان به بازار کار و اشتغال هستیم.نجفی با اشاره به اشتغال آفرینی 
معتادان بهبودیافته استان، گفت: در راستای اشتغالزایی و عدم بازگشت افراد 
به چرخه اعتیاد در ســالجاری با همکاری اداره کل فنی و حرفه ای خراسان 
شــمالی بیش از ۱۴ هزار ساعت آموزش های مهارتی ارایه شد.معتاد متجاهر 
به آن دســته از مصرف کنندگان مواد مخدر گفته می شود که با وجود بستر 
مناسب برای درمان و وجود همه امکانات حاضر نشود برای ترک اقدام کند و 
در چنین شرایطی ناگزیر باید او را به مراکز درمان اجباری )مراکز ماده ۱۶( 
ارجاع داد.خراسان شــمالی به مرکزیت شهرستان بجنورد در شمال شرقی 
ایران واقع است که جمعیت استان در سال ۱۴۰۱، برابر با ۱.۱۰۰.۰۰۰ نفر 

در قالب ۲۰۹۸۵۰ خانوار بوده  است.

خطر انقراض 2 گونه جانوری در همدان
معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی اداره کل حفاظت محیط زیست 
اســتان همدان با بیان اینکه دو گونه بالابان و کرکس مصری در اســتان در 
معرض خطر انقراض هســتند، مطرح کــرد: از گونه های جانوری موجود در 
اســتان ۹ گونه نیز آســیب پذیرند.مهدی صفی خانی در گفت وگو با ایسنا، 
اظهار کرد: از مجموع گونه های جانوری کشور ۴۰ گونه پستاندار، ۱۸۱ گونه 
پرنده، ۴۳ گونه خزنده، ۳۸ گونه انواع ماهی ها و چهار گونه از دوزیســتان در 
اســتان همدان وجود دارد.وی با اشــاره به اینکه میش مرغ گونه ای است که 
گاهی گزارش هایی از حضورش در استان داریم، تصریح کرد: میش مرغ یکی 
از گونه های باارزش اســت که به علت تغییر کاربری اراضی، آینده روشــنی 
برای احیای آن وجود ندارد. معاون محیط زیســت طبیعی و تنوع زیســتی 
اداره کل حفاظت محیط زیســت استان همدان با بیان اینکه دو گونه بالابان 
و کرکس مصری در اســتان در معرض خطر انقراض هستند، اضافه کرد: از 
گونه های جانوری موجود در اســتان ۹ گونه نیز آسیب پذیرند. وی با اشاره 
به اینکه تنوع زیستی به معنای اشکال گوناگونی است که زیست جانوران را 
شکل می دهد، مطرح کرد: اشکال تنوع زیستی در سه سطح تنوع ژن، گونه 
و اکوسیستم تعریف می شود و ژن ها مهمترین عامل هستند و تنوع هر کدام 
دارای اهمیت اســت. صفی خانی با بیان اینکه تنوع گونه ها از ابتدایی ترین و 
مهمترین موضوعات است، گفت: از بین رفتن تنوع زیستی یکی از اشکالات 
بشــر است؛ به عنوان مثال تغییر اقلیم بخشی از تنوع زیستی است که باعث 
تغییر اکوسیستم ها می شــود، علاوه بر این از بین رفتن اکوسیستم آلودگی 
هوا، خاک و تخریب خاک را به دنبال دارد.وی با اشاره به اینکه از بین رفتن 
تنوع زیســتی از تنوع ژنی تا گونه ای موجب تغییر اکوسیســتم شــده و به 
مشکلات زندگی بشر دامن می زند، گفت: هدف از حفظ محیط زیست حفظ 
تنوع زیســتی در همه سطوح و حفظ ژن های مختلف است که یک نمونه از 

آن ایجاد بانک های ژن در سازمان حفاظت محیط زیست است.

وجود بیش از 1۳۰ نقطه حفاری  ترمیم  نشده 
در اهواز

نماینده اهواز در مجلس شــورای اســلامی با بیان اینکه بیش از ۱۳۰ نقطه 
از شــبکه فاضلاب شهر اهواز حفاری شــده اما تاکنون اقدامی برای اصلاح و 
تکمیل این نقاط به منظور حل مشــکل تردد مردم انجام نشده است، گفت: 
وزارت نیرو باید هرچه ســریعتر نســبت به تخصیص اعتبــارات کافی برای 
تکمیل طرح های فاضلاب اهواز اقدام کند.سید کریم حسینی در گفت و گو 
با ایســنا، اظهار کرد: پروژه های نیمه تمام آبفا در اهواز باید هرچه ســریعتر 
و پیش از شــروع بارش ها تکمیل و آســفالت شــوند زیرا برای مردم ایجاد 
زحمت و مشکل خواهند کرد.وی افزود: بیش از ۱۳۰ نقطه از شبکه فاضلاب 
شــهر اهواز حفاری شده اما تاکنون اقدامی برای اصلاح و تکمیل این نقاط به 
منظور حل مشکل تردد مردم انجام نشده است که این مساله در ادامه فصل 
بارش ها بسیار مشکل ساز است. همچنین علاوه بر فصل بارندگی با توجه به 
اینکه در فصل مدارس قرار داریم مشــکلاتی را بــرای تردد دانش آموزان و 
دانشــجویان و خانواده های آن ها ایجاد خواهد کرد.نماینده اهواز در مجلس 
شورای اســلامی گفت: عدم تخصیص اعتبارات کافی برای اجرای طرح های 
فاضلاب مهمترین مشکلی است که آبفا برای تکمیل و ترمیم نوارهای حفاری 
و آســفالت نقاط کنده کاری شــده با آن مواجه اســت که وزارت نیرو باید 
هرچه ســریعتر نســبت به تخصیص اعتبارات کافی برای تکمیل طرح های 
فاضلاب اهواز اقدام کند.وی گفت: پیمانکاران نیز مشــکل نقدینگی را علت 
عدم تکمیل طرح های فاضلاب اهــواز می دانند که باید برای حل آن هرچه 

سریعتر راهکاری اندیشیده و این طرح ها تکمیل شود.

اخبار کوتاه

جاده سازی و حفر تونل در مناطق کوهستانی یکی از عمده 
نگرانی های فعالان محیط زیســت و انجمن های دوستدار 
طبیعت از گذشــته تا کنون بوده و هست. نگرانی هایی که 
در پــی قتل عام درختان جوان و کهنســال به بهانه انجام 
پروژه های ملی همواره نادیده گرفته می شــود. یکی از این 
مناطقِ در خطر که به نام جاده ســازی و حفر تونل در حال 
حاضر به شــدت نیازمند مراقبت و نگهداری اســت، بخش 
کوهستانی اســتان خوزستان در حوزه شهرستان های ایذه 
و دزپارت است.به گزارش خبرنگار ایلنا از خوزستان، چوب 
برُها، قاچاقچیان زغال، دامداران، سدسالاران، کارخانه داران، 
ویلاســازان و مردم محلی و امراض مختلف گیاهی در طی 
ســال ها امان درختان بلوط و گونه های مختلف گیاهی در 
بخش های وســیعی از زاگرس را بریده اند و خواب خوش را 
از چشم دوســتداران طبیعت گرفته و این کُشت و کُشتار 
همچنان ادامه دارد. در تازه ترین گزارش هایی که به دست 
خبرنگار ایلنا در استان خوزستان رسیده، نشان می دهد که 
برخی از شــرکت های راه سازی در منطقه چهارده در حوزه 
شهرســتان دزپارت اقدام به نسل کشی درختان بلوط کرده 
و چندان توجهی به نگرانی های عمومی نمی کنند. در همین 
باره برخی از اهالی محلی و کشاورزان و زمین داران منطقه 
چهارده طی تماس با خبرنــگار ایلنا گفتند: تخریب منابع 
طبیعی و سرمایه های ملی به بهانه جاده سازی و حفر تونل 

به زودی زاگرس را به نابودی می کشاند و باید از آن زاگرس 
زیبا برای همیشــه خداحافظی کرد. ما مشکلی با فعالیت 
قانونی و کارهای عام المنفعه نداریم. اما قرار نیست به بهانه 
انجــام چنین پروژه هایی کمر به نابودی محیط زیســت و 
طبیعتی ببندیم که زندگی آدم های بسیاری در این منطقه 
به وجود آن بســته اســت. سدســازان کم بلا سر زاگرس 

آوردند، حالا نوبت به جاده سازان است. 
یکی از اهالی چهارده می گوید: ســه شــرکت راه سازی در 
مســیر شهرســتان ایذه به کارون ۳ در حوزه شهرســتان 
دزپارت با احداث ۳۲۰۰ متر تونل و ۴ کیلومتر راه در مسیر 
خود در محدوده روستای چهارده به دلیل ناتوانی مسئولین 
محلی و عدم نظارت مقامات اســتانی و بی خیالی مدیران 
منابع طبیعی کشــور شبانه روز به وســیله چندین دستگاه 
لودر، بلدوزر و دیگر ابزارهای تخریبی در حال خفه کردن و 
کشتن درختان بلوط و گونه های مختلفی از گیاهان خاص 
حوزه زاگرس هســتند که در این میان با توجه به کشــتار 
بخش عظیمی از درختان جوان و کهنســال، راه برای چوب 

برُان و قاچاقچیان هموار شده است. 
این شهروند می افزاید: شرایط اهالی منطقه چهارده با توجه 
به تخریب های صورت گرفته به گونه ای است که تمامی راه ها 
به مناطق بالادست از بین رفته و دیگر مانند گذشته امکان 
رفــت و آمد به مراتع، چراگاه ها، باغ ها و زمین های اجدادی 

ما وجود ندارد و برای رفع چنین مشکلاتی بارها به ارگان ها 
و سازمان های بسیاری نامه نوشته و پیگیری کرده ایم؛ ولی 
متأسفانه تمامی راه ها به روی ما بسته شده و هیچ کس پاسخ 
درســتی به ما نمی دهد. وی در ادامه می گوید: شرکت های 
فعال در منطقه متأســفانه نه تنها درختان و طبیعت ما را 
دارند از بین می برند، بلکه با ســرازیر کردن سنگ های ریز 
و درشــت و خاک آهکی در زمین های کشاورزی به نابودی 
مراتــع ما کمربســته اند. این در حالی اســت که برخی از 
پیمانکاران این پروژه با گردن کلفتی ما را تهدید به بازداشت 
نیز می کنند.مجید رحمانی سرپرســت فرمانداری دزپارت 
ضمــن تأیید قطع درختان بلــوط در جریان این پروژه، به 
خبرنگار ایلنا، گفت: تفاهم نامه ای میان شــرکت زیرساخت 
به عنــوان کارفرمای این پروژه بــا اداره کل منابع طبیعی 
منعقد شده است و طی یک نامه به این شرکت ها مجوزهای 
لازم برای قطع برخی از درختان بلوط داده شــده است که 
شــرکت های مذکور در قبال قطع این درختان می بایست 
خســارت های مالی را به حساب منابع طبیعی و خزانه ملی 

واریز کنند.
وی افزود: هیچ راه دومی وجود نداشــت و می بایســت این 
درختان قطع می شدند. در همین خصوص جلسات متعدد 
برگزار شــد و هماهنگی های لازم صورت گرفت که نهایتا 
مدیرکل منابع طبیعی طبق شــرایطی به این شــرکت ها 

مجوزهای لازم را داد. سرپرســت فرمانداری دزپارت بیان 
کرد: در خصــوص بحث خاک بــرداری و گفته های اهالی 
منطقه، شــخصا بازدیدهای میدانی داشته ام و قرار بر این 
شــد که خاک های موجود توسط پیمانکار حمل شود و در 
نقطه ای مشــخص و با نظارت منابع طبیعی تخلیه گردد. 
در زمان پیمانکاران پیشین، خاک هایی ریخته شده بود که 
پیمانکاران فعلی قــول جمع آوری آنها را داده اند. کمااینکه 
مقداری خاک در دره خالی شــده  و قرار بر این شــد که 
پس از بررســی های صورت گرفته، در صورتی که  کشاورز 
یا زمین داری زیان دید، خســارت به آنها پرداخت شــود.

علی کیانی مســئول منابع طبیعی دزپارت نیز به خبرنگار 
ایلنا گفت: نمی شــود که جلوی یک پروژه ملی را گرفت و 
اجازه کار نداد، اما در اجرای این گونه پروژه ها بدون شــک 
قطــع درختان و مرگ گونه های گیاهــی صورت می گیرد 
و غیرقابل انکار است و نمی شــود جلوی این کار را گرفت. 
کمااینکــه ما تذکر داده ایم و قرار شــده اســت که از فردا 
خاک های اســتخراجی را به مــکان دیگری منتقل کنند و 
بــرای خاک های از پیش ریخته شــده نیز اقدامات قضایی 
انجــام داده ایم. وی افزود: از آغــاز این پروژه مخالفت هایی 
بوده و تلاش هایی هم صورت گرفت؛ اما امکان توقف وجود 
نداشــت. کمااینکه پس از این پروژه باید منتظر آغاز به کار 

خط راه آهن نیز باشیم.

رئیــس اداره آب و فاضــلاب کلات گفت: هر 
ســیلابی کــه در کلات رخ می دهد، موجب 
قطع آب شرب شــهر و تعدادی از روستاها و 
همچنین وارد شــدن خســارت های هنگفتی 
بــه منابع آبی این شهرســتان می شــود.رضا 
رمضان پور در گفت وگو با ایســنا با اشــاره به 
ســیلاب شب گذشته که در این شهرستان به 
وقوع پیوســت، خاطرنشان کرد: بارش باران و 
سیلاب دیشب نه تنها موجب کدورت و قطع 
آب شرب شهر کلات شده بلکه آب ۲ روستای 
دیگر نیز قطع شــده اســت.وی تصریح کرد: 
برای رفع مشکل کدر شــدن آب شهر کلات 
بلافاصله نیروها نســبت به قطــع آب اقدام و 
برای شستشــوی مخازن و شبکه توزیع تلاش 
کردند. اکنون منابع وارد مدار شــده و تا یک 
ساعت آینده کل شبکه آبدار خواهد شد.رئیس 
اداره آب و فاضــلاب کلات همچنین از قطع 

بودن آب شرب مشــترکین روستاهای حمام 
قلعه و آبگرم خبــر داد و اظهار کرد: به دلیل 
وارد شدن خسارت به خطوط انتقال آب شرب 
روستاهای یاد شده، در حال حاضر عوامل فنی 
در حال تعمیر خطوط انتقال هستند.وی افزود: 
ورود سیلاب به منابع آبی و گل آلود شدن آب 
موجب قطع آب این ۲ روســتا شد و با توجه 
بــه بالا بودن میزان کدورت آب، ۲ روســتای 
حمام قلعه و آبگرم با تانکر آب رســانی خواهند 
شد.رمضان پور تعداد مشترکین روستای حمام 
قلعه را ۱۲۰ و آبگرم را ۲۴۰ مشــترک اعلام و 
پیش بینی کرد در کمتر از ۴۸ ســاعت آینده 
آب شرب این ۲ روستا وصل شود.رئیس اداره 
آب و فاضلاب کلات اضافه کرد: آبی که اکنون 
با تانکر به این روستاها منتقل می شود، از نظر 

کیفیت هیچگونه مشکلی ندارد.
وی با اعلام اینکه بر اثر ســیلاب شب گذشته 

بــه این ۲ روســتا حداقل ۲ میلیــارد تومان 
خسارت وارد شده اســت، خاطرنشان کرد: از 
سیلاب های ســال ۹۶ تاکنون به ۲۵ کیلومتر 
از شبکه ها دائم خسارت وارد شده است.رئیس 
اداره آب و فاضلاب کلات اظهار کرد: چون این 
۲۵ کیلومتر لوله به صورت روکار است، ایمنی 
نداشته و هر سیلاب موجب بروز خسارت یک 
تا ۲ میلیارد تومانی به آن می شــود؛ به طوری 
که سالانه ســیلاب بیش از ۱۰ میلیارد تومان 
به شــبکه های آب این شهرســتان خسارت 
وارد می کنــد.وی با انتقــاد از اینکه کلات به 
رغم سیل خیز بودن تاکنون از محل اعتبارات 
مدیریت بحران سهمی نداشته و اگر هم بوده، 
کمتر از یک میلیــارد تومان اختصاص یافته، 
یادآور شــد: این اعتبار هم فقط صرف خرید 
تجهیزات شــده و بــرای فعالیت های اجرایی 
اعتباری نداشته ایم. برای اجرا و ایمن سازی این 

۲۵ کیلومتر به ۵۰ تا ۶۰ میلیارد تومان اعتبار 
نیاز اســت.رمضان پور اظهار کرد: شهرســتان 
کلات در مجموع ۱۳ هزار  و ۹۰۰ مشــترک 
آب شرب در ۵۲ روستا و چهار شهر دارد.کلات 
در برابر ســیلاب بسیار آســیب پذیر است؛ به 
طوری که بیش از ۱۰۰ حوضه آبریز وارد شهر 

و ســپس وارد رودخانه ها می شود. مهم ترین 
اولویت این شهرستان برای کنترل روان آب ها 
و آب هــای مرزی اجرای طرح های آبخیزداری 
است.شهرستان مرزی و ۳۷ هزار نفری کلات 
دارای ۶۰ روستا و چهار شهر کلات، حسن آباد 

لایین، چنار و زاوین است.

عشــایر از جمله اقشاری هســتند که زندگیشان همواره با 
مشــکلات گره خورده اســت و طبق مصوبه دولت قرار بود 
با واگذاری پنل های خورشیدی مشکل روشنایی آنها جبران 
شود که تاکنون محقق نشده است.به گزارش مهر، عشایر از 
جمله اقشــاری هستند که با مشکلات زیادی مانند کمبود 
امکانات، آب، علوفه و از همه مهمتر نبود برق دست و پنجه 
نرم می کنند. وجود مشکلات همواره با شرایط زندگی سخت 
آنها گره خورده و گذران عمر را برایشان سخت تر کرده است. 
وقتی شرایط زندگی عشایر را متصور شده و تاریکی را به آن 
اضافه می کنیم می توانیم به عمق واژه »سخت« پی ببریم. بر 
اساس مصوبه دولت قرار بود با واگذاری پنل های خورشیدی 
مشکل روشنایی جبران شود که تاکنون محقق نشده است.
نایب رئیس هیئت مدیره عشــایری تعاونی شــهید رجایی 
همدان در گفتگو با خبرنگار مهر بیان کرد: سه سال پیش در 
مجلس مصوب شد هر ساله تعداد ۵۰۰ عدد پنل خورشیدی 
در اختیار عشــایر قرار بگیرد اما با عدم همکاری اداره برق 
در این زمینه مواجه شــده ایم و این کار به تعویق افتاد، در 
نهایت نمایندگان مجلس و ارگان های زیر ربط وزارت نیرو را 
مجاب کرد که این تعداد پنل خورشــیدی در اختیار عشایر 

قــرار گیرد.حمید ترک ادامه داد: مبلغی برابر مبلغ یارانه ای 
برای پنل از عشایر دریافت و مقرر شد خدمات مناسبی در 
این زمینه به آنها داده شود اما متأسفانه تاکنون هیچیک از 
خدمات میســر نشده است.وی با اشاره به اینکه قرار بود هر 
ساله این تعداد پنل بین عشایر توزیع شود و اختلافی میان 
آنها پیش نیاید، افزود: حدود ۴ هزار خانواده عشایری داریم 
و تعداد این پنل ها ۵۰۰ عدد بوده است، همچنین ۳ هزار و 
۵۰۰ خانواده بدون پنل هستند و هنوز این تعداد با امکانات 
قدیمی در حال زندگی اند و هر روز درحال تماس و مراجعه 
به ما برای دریافت پنل ها هستند. نایب رئیس هیئت مدیره 
عشــایری تعاونی شــهید رجایی همدان ادامه داد: چندین 
مرحله از طریق نمایندگان مجلس پیگیر این مورد شده ایم 
اما متأسفانه تاکنون جواب قانع کننده ای دریافت نکرده ایم 
و هنور نمی دانیم آیا این پنل ها به عشــایر واگذار می شود یا 
خیر؟ترک خاطر نشــان کرد: در برخی از موارد، باطری های 
پنل های خورشیدی واگذار شده خراب بود و طبق اطلاعات 
گرفته شده باطری های دریافتی دو سال پیش تولید شده و 

داخل انبار بوده و از کار افتاده بودند.وی تصریح کرد: باتری ها 
عملًا کارساز نبوده است و عدم همکاری اداره برق در مورد 
واگذاری پنل ها مشکلاتی از قبیل نا امیدی بین این قشر به 
وجود آورده است.عضو شورای بخش مرکزی همدان در ادامه 
گفتگو با خبرنگار مهر بیان کرد: بعد از گذشت چندین سال 
اداره برق استان همدان تعداد ۵۰۰ عدد پنل خورشیدی به 
ما داده است که با وجود ۴ هزار عشایر این تعداد پنل جوابگو 
این قشر نیســت.جلال نیازی ادامه داد: فرماندار همدان در 
ایــن رابطه تاکید فراوان دارند که اداره برق در مورد تحویل 
پنل های خورشــیدی همکاری بهتری داشــته باشــد ولی 
متأسفانه بعد از تحویل این تعداد دیگر پنلی تحویل نداده اند 
و عشایر مدام پیگیر و متقاضی پنل های خورشیدی هستند.

وی اضافه کرد: اداره برق دلیل خود را نداشتن ردیف بودجه 
عنــوان می کند با توجه به اینکه عشــایر برای دریافت این 
پنل هــا هزینه آن را پرداخت کرده انــد و در مورد پرداخت 
هزینه مشکلی ندارند و پول پنل ها توسط شرکت تعاونی های 
همدان و نهاوند گرفته شــده سپس پنل را دریافت کرده اند 

ولی اداره برق در این زمینه همکاری خوب و مستمری ندارد.
عضو شــورای بخش مرکزی همدان مطرح کرد: حل کردن 
مشکلات عشایر با توجه به خشکسالی های اخیر و نبود علوفه 
و نبود پنل خورشیدی باعث مشکلاتی برای این قشر شده 
است که امیدواریم مسئولین برای رفع مشکلات عشایر غیور 
که همیشه مظلوم واقع شده اند همکاری کنند و پیگیر این 
امر شوند.گفتنی است؛ متأسفانه با وجود اینکه عشایر میزان 
بالایی از تولید همدان را تأمین می کند و قشــر تولیدکننده 
استان هستند ولی آنگونه که باید به این قشر توجه نمی شود 
و در عصر تکنولوژی این افراد در مضیقه و شــرایط سخت 
زندگی می کنند. ندادن پنل های خورشیدی خود دلیلی شده 
است که عشایر به فکر فروش دام های خود بیفتند چراکه با 
وجود داشتن فرزند از کمترین امکانات استفاده می کنند و 
از آموزش و تحصیل دور شــده اند. این قشر برای شارژ تلفن 
همراه و روشــن شدن چادر خود نیاز به برق دارند ولی این 
نیازها هنوز مرتفع نشده است. اگر به یاد بیاوریم که قسمت 
زیادی از مایحتاج امروز شهرنشینان شامل شیر، ماست، کره 
و گوشت قرمز توسط عشایر مهیا می شود باید رفع نیازهای 

اولیه آنها را در اولویت قرار دهیم.

مدیر دفتر مطالعات و بررسی های فنی فاضلاب 
آبفای اســتان اصفهان گفت: هم اکنون چهار 
هزار لیتر در ثانیه از پســاب تولید شده استان، 

در اختیار صنعت و کشاورزی قرار می گیرد.به 
گزارش خبرگزاری مهر از روابط عمومی شرکت 
آب و فاضلاب استان اصفهان، سعید شمسایی 

با بیان اینکه در حــال حاضر ۳۰ تصفیه خانه 
فاضلاب در استان اصفهان در مدار بهره برداری 
قرار دارد اعلام کرد: هم اکنون چهار هزار لیتر 
در ثانیه از پســاب تولید شــده در استان، در 
اختیار صنعت و کشــاورزی قرار می گیرد.وی 
افزود: طی قرار دادهای منعقد شده با واحدهای 
صنعتی، ۲ هزار لیتر در ثانیه پساب در اختیار 
صنعتگران و ۲ هزار لیتر در ثانیه برای آبیاری 
فضای ســبز و استفاده در کشاورزی غیر مثمر 
تخصیص داده شده است.مدیر دفتر مطالعات و 
بررسی های فنی فاضلاب آبفای استان اصفهان، 

استفاده بهینه از منابع آب موجود و توجه بیشتر 
به منابع جایگزین آب را امری ضروری خواند و 
خاطر نشان کرد: بازیابی و استفاده مجدد از آب 
خاکستری یکی از راهکارهای مناسب و پایدار 
در جهت کاهش میزان مصرف آب شــرب در 
منازل، صنایع، ساختمان های تجاری و اداری و 
نیز آبیاری فضای سبز و تغذیه آبخوان ها است.
شمسایی احیای رودخانه زاینده رود را یکی از 
مزیت های استفاده از بازچرخانی آب دانست و 
اظهار داشت: با اســتفاده از پساب در صنعت 
می توان به احیای زاینده رود امیدوارتر بود زیرا 

هر چقدر بهره بــرداری از رودخانه زاینده رود 
برای مصارف صنعتی کمتر شود احتمال احیای 
بستر رودخانه بیشتر می شــود.وی با اشاره به 
وقوع مستمر پدیده خشکسالی در دهه اخیر در 
کشور تصریح کرد: محدودیت شدید منابع آبی 
یکی از تبعات ناشی از پدیده خشکسالی است 
که بهره بــرداران از منابع آبی را با چالش های 
متعــددی مواجه نمــوده و بر این اســاس باز 
چرخانی آب و اســتفاده از پســاب یکی از راه 
کارهای برون رفت از این چالش و دسترســی 

به آب پایدار است.

مرگ گونه های گیاهی در خاموشی فضای مجازی 

نسل کشی درختان بلوط زاگرس به بهانه جاده سازی

سیلاب هایی که امان مردم کلات را بریده است

چادرهای عشایر همدان در انتظار  پنل های خورشیدی 

مدیر دفتر مطالعات آبفای استان اصفهان:

4 مترمکعب در ثانیه پساب اصفهان در صنعت و کشاورزی استفاده می شود


